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در گفتگو با مهندس آرش فرخ مديرعامل شركت نماگستر ديبا عنوان شد

پنجره ديبا؛ نامي آشنا،نگاهى به فردا با
 تكنولوژي روز اروپا

اشـاره: مهندس آرش فرخ از چهره هاي شـناخته شده صنعت در و پنجره دوجداره و نماي ساختمان ايران است. يك مهندس ايراني كه چند 
سـالي اسـت با تلاش بى وقفه متخصصين كارآمد شركت نماگسـتر ديبا، موفق شده همواره برند نام آشناي نماگستر ديبا يا همان پنجره ديبا 
را سـربلند در صنعت سـاختمان ايران نگه دارد. چه اينكه از شـركت تحت مديريت او، به عنوان يكي از خلاق ترين و نوآورترين شـركت هاي 
ايراني در توليد در و پنجره و اجراي نماهاي مدرن ساختماني ياد مي شود. شركتي كه چندسالي است توانسته با استفاده بهينه از پروفيل هاى 
آلومينيوم و ابداع طرح هاى نوين در اجراى پوسته خارجى و نماهاى ساختمان هاى مسكونى، تجارى، تفريحى، صنعتى، بيمارستانى، آموزشى 
و دانشـگاهى و ... گامى نو و مؤثر بردارد و با تحقيقات گسـترده به موفقيت هاى ارزشـمند در اين صنعت دسـت يابد. به گفته مهندس فرخ، 
شـركت نماگسـتر ديبا، امـروزه با بهينه ترين و جديدترين نوآورى هاى صنعت سـاختمان و سـازه هاى سـبك در دنيا آمـاده ارايه خدمات به 
مشتريان است چه اينكه افزون بر همه تخصص ها و توانمندي ها، اين شركت در زمينه توليد انواع در و پنجره هاى آلومينيومى و يوپي وي سي 
و نماهاى شيشـه اى يكى از برترين تكنولوژى هاى روز اروپا را در اختيار دارد و با ماشـين آلات تمام اتوماتيك و نيمه اتوماتيك تلاش دارد تا 
بهتريـن كيفيـت محصـول را ارائه كند. بهانه خبرنگار پنجره ايرانيان براي گفتگو با مهندس فرخ، قرار گرفتن شـركت نماگسـترديبا در جمع 
حاميان مالي چهارمين نمايشـگاه بين المللي صنعت در و پنجره ايران بود، تا هم از آخرين دسـتاوردهاي اين شـركت خبر بگيرد و اين سـوال 
را مطرح سازد كه انتقادها از نماهاي مدرن ساختمان در ماه هاي اخير را چگونه ارزيابي مي كند؟ آنچه پيش روي شما، گفتگوي پنجره ايرانيان 

است با مهندس  آرش فرخ.
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 شركت پنجره ديبا به عنوان يكي از شركت هاي موفق و پيشرو 
همـواره يكـي از حاميان جـدي نمايشـگاه هاي تخصصي صنعت 
سـاختمان مطرح مي شـود. هدف چيسـت و به طور مشخص چه 
سياسـت و برنامـه اي را در چهارميـن نمايشـگاه بين المللي در و 

پنجره و صنايع وابسته دنبال مي كنيد؟
ــريه پنجره و همكارانتان سپاسگزاري  اجازه دهيد در آغاز از مديريت محترم نش
ــتانه  ــن فرصت را در اختيار اين جانب قرار داديد كه درگفتگوي دوس ــم كه اي كن
ــريه، نقطه نظرات خويش را عرض كنم. همان طور كه شما هم  با مخاطبان نش
اشاره كرديد پيش از اين هم شركت پنجره ديبا، به عنوان اسپانسر ويژه همايش 
ــتاندارد، اسپانسر  ــگاه خانه اس ــاختماني، اسپانسر نمايش ــركت هاي س انجمن ش
ــگاه بين المللي صنعت ساختمان و بالاخره اسپانسر چهارمين  دوازدهمين نمايش
ــود را در حمايت از  ــهم خ ــي در و پنجره، تلاش كرده تا س ــگاه تخصص نمايش
ــگاه هاي تخصصي ايفا  برگزاري اين گونه رويدادهاي اقتصادي و به ويژه نمايش
ــازار و البته حفظ  ــاي برند پنجره ديبا در ب ــد. ضمن آنكه تلاش براي ارتق نماي
ــت  ــدن پنجره ديبا اس موقعيت فعلي آن نيز از جمله عوامل دخيل در اسپانسرش
ــركت در بازار، به  ــه به نظر اين جانب، بخش دوم يعني حفظ موقعيت فعلي ش ك
ــتر برند پنجره ديبا؛ چرا كه به قول  ــخت تر است تا ارتقاي هرچه بيش مراتب س
ــيار سخت تر است. البته از منظر ديگر هم  ــدن بس معروف، برند ماندن از برند ش
ــي و شايد جالب باشد و آن هم اضافه شدن يك شركت  اين موضوع قابل بررس
ــرهاي نمايشگاه هاي تخصصي در و پنجره  در صنعت آلومينيوم به جمع اسپانس
ــا از جمع همكاران  ــته عمدت ــال گذش ــه س براي اولين بار- چرا كه در طول س
ــر) بوده اند- كه اميدواريم اين بدعتي  عزيزمان در صنعت يوپي وي سي (اسپانس
ــد براي ديگر همكاران مان در صنعت آلومينيوم تا در دوره ها آتي اين بار را  باش

به دوش كشند. 

 مهمترين چالش يا موانع پيش روي شـركت هاي فعال در زمينه 
توليد در و پنجره هاي دوجداره را چه مي دانيد؟

ــور را گرفته،  ــايد مهم ترين عامل كه گريبان كل صنعت كش ــال حاضر ش در ح
ــد كه مهمترين دستاورد آن بي ثباتي نرخ ارز، هزينه بر  تحريم هاي دشواري باش
ــدن انتقال ارز، سخت تر شدن واردات و صادرات، افت ارزش ريال در مقايسه  ش
ــت كه به صورت روزمره تمامي  ــكل اين چنيني اس با ارزهاي معتبر و ده ها مش
ــتند؛ البته شركت هاي توليد كننده در و پنجره نيز به  ــركت ها با آن درگير هس ش
نوعي درگير اين مشكلات هستند كه به نظر مي رسد كم كم به رمز و راز فعاليت 

در شرايط كنوني اشراف پيدا مي كنند.

 در طول يك سـال گذشته و در فاصله نمايشگاه سوم و چهارم 
شـركت پنجره ديبا به چه موفقيت ها و دسـتاوردهاي دست يافته 

است؟
ــال بريك و نماي  ــره آلومينيومي ترم ــتم نوين در و پنج ــزودن چندين سيس اف
ــبد كالاي پنجره ديبا اتفاق ميموني بود كه با تلاش  ــه اي كرتين وال به س شيش
ــعه (R&D) و واحد طراحي به اين موفقيت دست  ــتمر واحد تحقيق و توس مس
ــليقه فني  ــف تقريبا مي توانيم ادعا كنيم كه براي هر نوع س ــم. با اين وص يافتي
ــب  ــنهاد و راه حل را در اختيار داريم، ضمن اينكه كس و اقتصادي بهترين پيش
ــر ift Rosenheim و  ــات معتب ــول از مؤسس ــت محص ــاي كيفي گواهي ه
ــتريان عزيزمان به  ــتري را براي مش Istituto Giordano دل گرمي بيش

ارمغان خواهد آورد.

 در نمايشگاه چهارم به طور مشخص چه محصولات و خدماتي 
به مشـتريان و بازديدكننـدگان ارائه خواهيد كرد و پيام شـما به 

شركت هاي طرف قرارداد و همكار چيست؟
در تلاش هستيم تا متنوع ترين نمونه هاي در و پنجره و نماهاي شيشه اي كرتين 

ــت  ــرض ديد بازديدكنندگان گرامي قرار دهيم و رويكرد ما اين اس وال را در مع
ــتمر در راستاي ارتقاي كيفيت  ــت و فعاليت و تلاش مس كه كيفيت اتفاقي نيس

مهم ترين پيام پنجره ديبا است.

 فكر مي كنيد مشاركت شركت نماگستر دبيا و اهتمام در پذيرش 
اسپانسـري نمايشگاه هاي تخصصي چه كمكي به برگزاركنندگان 
نمايشـگاه خواهـد كرد تـا بتوانند اهـداف مشـاركت كنندگان در 

نمايشگاه ها و همايش ها را محقق كنند؟
ــگاه هاي  ــرهاي نمايش ــوي و مالي اسپانس ــت كه حمايت معن ــاور ما اين اس ب
ــت اين گونه نهادها  ــتمرار فعالي ــدگان، به پايداري و اس ــي از برگزاركنن تخصص
كمك شاياني مي نمايد كه بي شك تداوم برگزاري نمايشگاه هاي تخصصي در 
زمان هاي مختلف در شرايط فعلي اقتصادي كشور، مي تواند راه گشاي گره كور 
ــد و آبي هر چند اندك به آسياب فعالان اقتصادي  تجارت داخلي و خارجي باش

و توليدكنندگان هدايت نمايد.

 پيشنهاد شما براي ارتقاي سطح كيفي و كمي نمايشگاه صنعت 
سـاختمان براي رسـيدن به استاندارد نمايشـگاه هاي كشورهاي 
منطقه و حتي جهان چيسـت و چه شـاخص ها و برنامه هايي بايد 
در فهرسـت برنامه هاي نمايشگاه قرار گيرد تا به افزايش كيفيت 

ساختمان و رقابت بيانجامد؟
ــطح كيفي و كمي نمايشگاه ها، ارتباط مستقيم  ــت كه ارتقاي س واقعيت اين اس
ــرايط فعلي نتوان خيلي به بهبود  ــي دارد و شايد در ش با ثبات اقتصادي و سياس
ــطح كيفي و كمي نمايشگاه ها كمك كرد و هرآنچه مي بينيد باز هم به همت  س
ــتاندركاران و فعالان صنايع صورت مي پذيرد و جاي تقدير دارد. اما  و تلاش دس
به صورت كلي با برنامه ريزي دقيق و هدفمند، تخصيص بودجه كافي و منطقي، 
ــر جهان و كشورهاي همسايه و  ــگاه هاي موفق در سرتاس الگوبرداري از نمايش
ــطح كيفي و كمي  بكارگيري افراد با تجربه در اين زمينه، مي توان به ارتقاي س
ــگاه هاي تخصصي اميدوار بود.  ــاختمان و خاص تر نمايش ــگاه صنعت س نمايش
ــاركت كنندگان افزايش  ــت در اين صورت رقابت كيفيتي در بين مش بديهي اس

يافته و اين نهايتاً به بهبود كيفيت ساختمان هاي كشور منجر مي گردد.

 ارزيابي شـما از تأثير نوسـان نـرخ ارز بر بـازار و صنعت در و 
پنجره دوجداره چيسـت و آيا اين نوسانات ارزي تهديد آميز بوده 

يا فرصت ساز؟
ــت كه كه براي بسياري  ــير دو لبه اي اس ــانات ارز همانند شمش به نظر من نوس
ــاز بوده است. واقعيت آن است كه اين قضيه  تهديدآميز و براي برخي فرصت س
در شرايط شركت هاي مختلف متفاوت است و من در مورد تهديدآميز يا فرصت 
ــاز بودن آن نمي توانم نظر قاطعي عرض كنم، اما در مورد پنجره ديبا با توجه  س
ــت شناور شركت، بسيار فرصت ساز بوده و ما از اين فرصت (يا تهديد!)  به سياس
به وجود آمده، نهايت بهره را برده ايم. اميدوارم كه وضعيت براي ساير همكارانم 

نيز همين گونه باشد.

 همانطـور كـه اسـتحضار داريـد اخيرا مسـوولان شـهري در 
شـهرهاي مختلف به ويژه كلان شـهرها انتقادهايي را از معماري 
و نماي سـاختمان مطرح مي كنند، به نحوي كه بر الگوي معماري 
اسـلامي و ايراني در نماي سـاختمان تاكيد دارند. ارزيابي شما از 

اين انتقادها چيست؟
واقعيت اين است كه نمي توان يك نسخه خاص به نام الگوي معماري اسلامي 
ــن عزيزان براي  ــلما رويكرد اي ــهرها تجويز كرد. مس - ايراني را براي تمام ش
شهري مثل اصفهان با آن سبك خاص معماري مربوط به پيش از اسلام و پس 
ــهري مثل تهران با سبك معماري  ــت با رويكردشان در مورد ش از آن مي بايس
ــتفاده از  ــد. از نظر من اجبار به اس عمدتا مدرن و البته بدون قاعده متفاوت باش
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ــري غير منطقي و  ــهرها ام ــلامي ايراني براي تمام كلان ش الگوي معماري اس
محكوم به شكست است. 

 از حيث كارشناسي آيا انتقادها از نماهاي مدرن و معماري نوين 
در صنعت سـاختمان به اين دليل كه مغاير با اصول معماري مورد 
انتظار جامعه اسـت، قابل قبول است و فكر مي كنيد حذف معماري 

نوين شدني است؟
پرسش شما را با اين پرسش پاسخ مي دهم كه آيا واقعا فقط در كشور ما استفاده 
ــاير كشورها به  ــود و س ــناخته مي ش از نماهاي مدرن، مغاير با اصول معماري ش
ــت، به عبارت ساده تر  ــدني اس اين مغايرت پي نبرده اند؟ حذف معماري نوين نش
ــئله و راحت ترين راه. اين دقيقا شبيه آن است كه از فردا  يعني حذف صورت مس
راهنمايي و رانندگي به منظور جلوگيري از تصادفات جاده اي و كاهش آمار تلفات 
ــايل نقليه موتوري را محدود كرده و پيشنهاد استفاده  ــي از آن استفاده از وس ناش

از گاري و درشكه را بنمايد.

 امـا مهمترين انتقادهاي مطرح شـده در ماه هاي اخير مربوط به 
نماهاي شيشـه اي و كامپوزيت اسـت، به ويژه ايـن تلقي مديران 
و مسـوولان شهري كه اين دسـته نماها نه تنها با فرهنگ ايراني 
اسـلامي همخواني ندارد، بلكه بـه لحاظ امنيت در برابر مخاطرات 
زلزلـه و نظاير آن يا اتـلاف منابع انرژي در سـاختمان بايد تا حد 
امكان محدود شـود. شـما چه نظـري داريد و تجربه كشـورهاي 

جهان در اين باره چگونه است؟
ــه اي مخالفت  ــئولين به مقوله نماي شيش ــن در اين مورد با اين رويكرد مس  م
ــهرداري ها به  ــد ش ــان ارش ــئولين و كارشناس ــي دارم. در واقع وقتي مس اساس
ــاز كشور در اقدامي جالب و  ــاخت و س عنوان اصلي ترين نهاد درگير با صنعت س
ــه اي را تا سطح 40درصد و در برخي از  ــتفاده از نماهاي شيش تعجب برانگيز، اس
شهر ها تا 30درصد از كل نماي يك ساختمان به بهانه جلوگيري از خسارت هاي 
زلزله احتمالي كاهش مي دهند. از ديد من صنعتگر و دست اندركار، چيزي جز يك 
"آه" ناشي از عدم آگاهي آنان به ارمغان نمي آورد. از اين در شگفتم كه علي رغم 
ــفرهاي  ــي اين عزيزان به بهترين منابع و مقاله هاي معماري و بعضا س دسترس
ــتاندارد را به عنوان يك  ــيايي، چگونه همچنان نماي شيشه اي اس اروپايي و آس
ــهرداري ها  ــت در مقوله معماري نوين جهاني، كتمان مي كنند؟ در واقع ش واقعي
ــتاندارد نماهاي  ــارت بر اجراي صحيح و اس ــي كمتر خود در نظ ــه دليل تواناي ب
ــئله  ــن كار را انتخاب كرده اند كه همان حذف صورت مس ــه اي، راحت تري شيش
ــتم كرتين وال  ــتان از وجود نوع ضدزلزله سيس ــت. من مطمئنم كه اين دوس اس
ــود، آگاه هستند؛ اما به دليل عدم تمايل  ــتفاده مي ش كه در اكثر برج هاي دنيا اس
ــئوليت هاي نظارتي خود، امكان استفاده از اين سيستم ها  ــتر مس در پذيرش بيش
ــهرداري  ــتان در ش ــنهاد ميكنم دوس را در حجم بالا ممنوع اعلام مي كنند. پيش
مقررات سخت گيرانه تري به كار بگيرند و ناظران بيشتري براي پروژه ها بفرستند 
ــاختمان نظارت قوي تري داشته باشند  ــه اي در س و بر نحوه نصب نماهاي شيش
ــته از نماها اجباري  ــكوريت و لمينيت را در اين دس ــتفاده از شيشه هاي س و اس
ــمان خراش هاي تماماً شيشه اي در كشور ژاپن نيست  نمايند. مگر بزرگ ترين آس
ــي نمي گويد از  ــتري به وفور اتفاق مي افتد، اما كس كه زلزله هاي بين 7 تا 9 ريش
نماي شيشه اي استفاده نشود؟ البته من شخصاً مخالف استفاده از نماهاي مدرن 
از جمله نماهاي شيشه اي در شهرهاي تاريخي و بافت هاي اين گونه هستم زيرا 
كه معماري آن مناطق به هم مي ريزد اما براي شهرهاي جديد و در حال توسعه 
ــت مقررات وضع مي كنند كه بيش از 40 درصد نماي  مانعي نمي بينم. جالب اس
ــاختمان نبايد پنجره يا نماي شيشه اي باشد كه در نتيجه آن اتاق هايي تاريك  س
ــنايي  ــنگيني براي روش ــود اما دولت و مردم بايد هزينه س و دلگير حاصل مي ش
ــن نگه دارند و به اصطلاح  ــاختمان را روش ــاختمان پرداخت كنند تا درون س س
ــربلندى براى صنعتگران تلاشگر  دلبازش كنند! و در پايان با آرزوى پيروزى و س

كشورمان و سرفرازى ايران عزيز عرايضم را به اتمام مى رسانم.
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